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Németh Károly 
látogatása a KISZ KB-nál 

Németh Károly, az MSZMP 
Politikai Bizottságának taa-
ia. a KözDonti Bizottsáa tit-
kára kedden látogatást tett a 
Magvar Kommunista Ifjúsá-
gi Szövetsée Központi Bi-
zottsáeánál. ahol találkozott 
a KISZ KB titkáraival. Meg-
hallaatta Fejti Györavnek. a 
KISZ KB első titkárának és 
a KISZ KB titkárainak tá-

iékoztatóiát az ifiúsáai szö-
vetsée elmúlt évi murikáiáról 
és ez évi terveiről. 

Németh Károlv az ifiúsá-
ai szövetség vezetőivel foly-
tatott megbeszélésen szólt a 
Dárt. az orszáa előtt álló fel-
adatokról. és ezek meaoldá-
sában a KISZ. a maavar if-
iúsáe felelős részvételének 
fontosságáról. 

Jelölő gyűlés Szegedi 
Hétfőn este Szegeden, a 

Radnóti Miklós Gimnáz ium 
egyik osztálytermében 65-en 
foglal tak helyet. Diákoktól 
nyugdí jasokig minden kor-
osztályt képviseltek a ta-
nácstagi jelölő gyűlés részt-
vevői, ak ike t dr. Diós Jó-
zsef, a népf ron t szegedi vá-
rosi alelnöke köszöntött. 
Néhány monda tban ismer-
te t te a gyűlés cél ját , a 20. 
számú választókerület pol-
gárai előtt, m a j d Kulcsárné 
dr. Kiss Piroskát, a nép-
f r o n t szegedi városi bizott-
ságának t i tká rá t kér te fel 
ar ra , hogy tá jékoztassa a 
résztvevőket a közérdekű 
várospoli t ikai kérdésekről . 

Szeged az utóbbi években 
is folyamatosan fe j lődöt t — 
hangsúlyozta a népf rontb i -
zottság t i tkára . Részletesen 
i smer te t te a nagyszabású la-
kásépítési program eredmé-
nyeit. a korszerű lakótelepek 
felépítését . A jövő terveiről 
szólva beszélt arról , hogy 
növekszik a magánerős épít-
kezések jelentősége. Ismer-
tet te a szociális körülmé-
nyek javulását , az egészség-
ügyi ellátás és hálózat kor-
szerűsítését, az öregekről va-
ló gondoskodás ú j a b b mód-
ja i t Szegeden. Fel-
tehetően az idén á tad iák 
Rókuson az ú j . 80 férőhelyes 
bölcsődét é s , a 100 ki agyér., 
n v - k ' ' M S s ő ' t f f k o l t h o n á n n k ' 
szá'nt 'óvodát. MiiVt fnőfid-
ta. az élelmiszer-ellátás 
színvonala és az á r u k minő-
sége javult . Ez annak elle-
nére ígv van. hogv létez-
nek hiánycikkek is. Vázla-
tosan ismerte t te a Belváros 
rendezési tervét , azt, hogv a 
20. választókerületben több 
száz négyzetméter a lapterü-
letű ABC-áruházat . korsze-
rű t e j - és ételbárt , vala-
min t paoírüzie te t tervez-
nek megépíteni még a mos-
tan i ötéves tervidőszakban. 

Elmondta még azt is, hogy 
előreláthatólag 1985-re e lké-
szülnek az építők a Szegedi 
Nemzeti Színház rekons t ruk-
ciós munkáiva l . 

Ezután a gyűlés ' résztve-
vői dr. Miiller Józsefnét, a 
megyei tanács vb művelődé-
si osztályának vezetőjét je-
lölték tanácstagnak. 

Ezt követőem az elhang-
zott hozzászólásokban jó né-
hány közérdekű kérdés me-
rü l t fel. Dr. Somogyi Ferenc 
nyugdí jas elmondta, hogy a 
lakás fe lmérések során eddig 
— ismeretei szerint — jó né-
hány olyan o t thont ta lál ták, 
amelynek nincs gazdája , pe-
dig a fe lmérés felével sem 

Végeztek még Szegeden. Meg-
választásra javasolta dr. 
Miiller Józsefnét és egyben 
kérte, hogy a testületben te-
gyen m a j d meg minden t a 
hasonló hiányosságok meg-
szüntetésére. Elmondta azt 
is. hogy véleménye szerint 
Szeged lakói szívesen végez-
nek társadalmi munkát , vi-
szont keserű tapasztalatuk, 
hogy azt a virágágyást, ame-
lyet beültettek, egy-egy épít-
kezés mia t t nem sókkal ké-
sőbb széttiporták. 

Nádas László pedagógus, 
min t a jelölt ha jdan i osz-
tályfőnöke. későbbi kollégá-
ja. sókeves ismeretségükre 

.hivatkozva a ján lo t ta a gyű-
lés résztvevőinek bizalmába, 
dr. Müller Józsefnét . Ugyan-
ilyen ér te lemben nyilatkozott 
Horváth István, a Belváros 
II B körzeti pártbizottságá-
nak t i tkára : csakúgy, mint 
Csanádi Mihályné, Zalahegyi 
Lajos és László Imre is. 

A felszólalásokban e lhang-
zottakra Kulcsárné dr. Kiss 
Piroska adot t választ, ma jd 
dr Müller Józsefné köszönte 
meg a bizalmat. 

A z élelmiszeripar idei 
feladatai 

Gazdasági 
körkép 

Mindenki szeretne előbbre lépni az elmúlt évinél e red -
ményesebben gazdálkodni. ÉDDen ezért tervezik meg t uda -
tosan a vállalatok évről év re fe ladata ikat . Ügv teszik pe r -
sze. nogv számolnak, méghozzá reálisan számolnak az igé-
nyekkel és a lehetőségeikkel. Tula idonkéooen a ió vezető 
mindig a r r a gondol, hogv egv-egv százalékkal, esv-eev mé-
terrel vagy tonnával mindig lehet fokozni a teliesít-
m é n y t . . . 

Gusztus és pénztárca 

Békeidő 

Veknik a gyártósorén 

A ; élelmiszeripar ez é r i 
legfontosabb ieladala. hoau 
a tavalyihoz hasonló egyen-
letes. ió színvonalú ellátás-
ról gondoskodjanak, az ex-
port értéket pedig 7,? szúza-
lékkal növelje. Az ágazat 
— változatlan áron számítva 
— brut tó termelési érié é-
nek 2 százalékos növelését 
tervezi, e /en belül azonban 
az állati eredetű termékek 
feldolgozását 3.2. a nővénvi 
eredetűeket pedig 1.1 szu/.a-
zalékkal növelik. Az édes-, a 
szesz-, az á s v t o v - és szik-
víz1-. a sütő- és tészraipar 
termelése 3 százaiéi; kai 

csökken az 19«2-esaez ké-
pest. 

A terv az eav före iutó 10-
ovasztas további növelésével 
számol. Eszerint húsfélékből 
a fogyasztás 1.3 százalékkal, 
ezen belül a baromfié 4.1 
százalékkal, a te j t e rmékeké 
2,3. a toiásé 2.2 százalékkal, 
a gyümölcsé 1.4 százalékkal 
növekszik. míg zöldségből 
megközelí tően a tavalyival 
azonos mennyiséget vásáro-
lunk. 

A terv megvalósításához 
mindenekelőtt a minősén ja-
vítására. a termékek beltar-
talmi értékének növelésére, a 
csomaoolás fejlesztésére van 
szükség, annál is, inkább 
mert a külpiaci versenyké-
pesség megőrzésének ezek 

elengedhetet len feltétetek 
Ugyanakkor a sikeres expor t 
érdekében célszerű korsze 
rűsíteni a külkereskedelmi 
munkát, ehhez Következete-
sebb piackutatásra, a vásár-
lókör bővítésére van szükség 

Az idén új beruházás nem 
indul ualian de a tavalyihoz 
hasonlóan 700—8Ó0 millió to-
rint értékben vásárolnak, il-
letve úiitanak fel gépeket, 
berendezéseket az üzemek. A 
jelentősebbek közé tartozik 
a cukoripari rekonstrukció 
folytatása, a ta tabányai hús-
üzem építésének befejezése. 

A gépi rekonstrukcióknak 
némiképp aá ta t szabnak a 
szűkös tőkésirrVDort-lehetősé-
gek. Előnvös viszont az üze-
mek számára a ianuár 1-től 
életbe lépfett termelői á rnö-
vekedés. Az elmúlt években 
megemelkedet t ráfordí tási 
költségek egv része komoen-
zálódik ilv módon. A terme-
lői árnövekedés (a foavasztói 
á r ak zömét nem érinti. 

Az idén a tavalyihoz ha-
sonlóan minteav 100—120-
féle úi élelmiszer is meaie-
lenik a választék oazdaaítá-
sára. Az üzemek törekvése 
főként az olcsóbb termékek 
körének bővítése, elsősorban 
a hús-, a baromfi- , a tei- és 
az édesipar ielenik mee 
ilyen cikkekkel. I 

— Szeretem a burgonyás 
k e n y e r e t . . . 

— Elhiszem — m o n d j a 
dr. Veress Ferenc, a Szege-
di Sütőipari Vállalat igazga-
tó ja —, m e r t ez az ú j ter -
mékünk , ami t 1982 első ne-
gyedévében kezd tünk gyár-
tani, igen h a m a r népszerű 
lett a fogyasztók körében. 
Hétköznap ötven, szomba-
tonként pedig kilencven m á -
zsát gyár tunk belőle. 

— A vázsonyi kenyér sem 
r o s s z . . . 

— Az e lmúl t év szeptem-
bere óta gyá r t j uk ; gyorsan 
megkedvel ték, ma m á r 70 
mázsányit , kel l .előállítani he-
lőle,»de az i ihiszemy' hogyi au. 
igényeket, még, mindig nem. 
tud juk teljes mér t ékben ki-
elégíteni. 

— Mit gondol, mié r t vásá-
rol juk ezeket a kenyérfélé-
ket szívesen? 

— Magam is szeretem 
őket, főként amiat t , m e r t ki-
tűnő ízűek, de azér t is, m e r t 
m indké t kenyé r f a j t a 3—4 
napon á t is friss marad . 

— Szóval? 
— Tavaly is a r r a töreked-

tünk, hogy korszerűsí tsük a 
termékszerkezetünket , azaz 
bővítsük a kenyér és a pék-
sü temények választékát . 

— Az utóbbiakról még 
nem b e s z é l t ü n k . . . 

— Gyártani kezdtünk egy 
v a j a s jellegű 'nagykifl i t , 
piacra dobtuk a va jas ruda t . 
Információink szer int egyik 
t e rmékünk sem val lot t szé-
gyent a fogyasztók előtt. 

— Az elmúl t esztendőben 
emelkedtek a sütőipar a lap-
anyagárai . 

— Mindez nem kis gondot 
okozott nekünk. Éppen a r r a 
törekedtünk, hogy olcsó, ám 
mégis jó minőségű terméke-
ket áll í tsunk elő. • 

— Mondana erre pé ldá t? 
— Talán emlékszik a 

'.semlecipóra, ami 5 for in t 

40 fillérbe k e r ü l t . . . Helyet-
t e kezd jük el gyártani a bú-
zacipót, aminek az ára csak 
3 for in t 50 fillér. 

— Vásáro lha t tunk hé t fo-
r in t é r t húsos p i r o g o t . . . 

— Ez a t e r m é k ü n k m a is 
kapható, ugyanakkor gyár -
t unk m á r a lmás pirogot 4 
és meggyeset 5 for in t 60 fi l-
lérért . Mindenki választhat 
t ehá t gusztusa és pénztárcá-
ja szerint . 

— A fogyasztók még min -
dig panaszkodnak a kenyér 
minőségére. 

— Pedig 1982 augusztusá-
ban bevezettük a konténeres 
szállítást. így nem törődik a 

j kenyér, jobÓv«ünő.ségű árufo; 
,, váíj^roiiiaytaij;. a , boltokban,., 
' El kel l mondanom, hogy a 
minőség jav í tásá t dolgozóink 
fokozottabb anyagi ösztön-
zésével is igyekeztünk előse-
gíteni. A minőségi p r émium 
havonta ké t és félszeresére 
növekedett , 

— Sokat beszélünk az 
ene rg i agazdá lkodás ró l . . . 

— Az elmúl t évben t íz-
milliós költséggel számol-
tunk. Hétszázezer for in to t 
s ikerü l t meg takar í t anunk . 
Ennél azt hiszem, felesleges 
többet mondani . J avu l t ak a 
termelékenység mutatói is. 
Nem kevéssel, 10 százalék-
kal . Mindez az ú j m u n k a -
szervezési e l j á rásoknak kö-
szönhető. 

— 1983-ban? 
— Még többet k ívánunk 

előállítani a három-négy na-
pig f r i ssen m a r a d ó minősé-
gi kenyerekből . Bővíteni 
a k a r j u k a diabet ikus t e rmé-
kek választékát . J av í t j uk a 
belső ellenőrzés színvonalát . 
Termelékenységünket ú j a b b 
2—3 százalékkal növeljük. 
Remél jük, hogy azt a gyár-
tóvonalunkat , amelyen az 1 
ki logrammos kenyeret, álb't-
juk elő, korszerűsíteni tud-
juk. 

— Hogyan zár ták a tava-
lyi évet? 

— Szerencsére semmi kü-
lönös nem tör tén t — mond-
ja dr. Simády Béla, az ATI-
VIZIG igazgatója. 

Semmi különös nem tör -
tént, mer t nem kellet t árvíz 
ellen védekezni, a belvizek 
sem okoztak nagyobb gon-
dot. Mindez szerencse az 
országnak csakúgy, min t a 
vízügyi igazgatóságnak. A 
vízügyesek azonban ilyen 
esztendőben sem ülhetnek 
békésen babéraikon. hiszen 
fej leszteniük kell az á r - és 
belvízvédelmi rendszert , 
gondoskodniuk kell a gátak, 
csatornák, szivat tyúál lomá-
sok fönntar tásáról . Sőt, a r -
ról is. hogy az esetleges á r -
és belvízveszélyes idősza-
kokra létrehozott kapac i tá -
sa ikat hasznosan fölhasz-
nálhassák. Mindez ma már 
tekintélyes piackutató mun-
ká t Is igényel. 

Az ATIVIZIG szinte min-
den szempontból e redmé-
nyes esztendőnek könyvel-
heti el 1932-t. Ügy tervez-
ték. termelési é r tékük 270 
millió for in to t tesz m a j d ki, 
ezzel szemben 315 millió fo-
r in t é r tékű m u n k á t p rodu-
kál tak, ami komoly ered-
mény, lévén, hogy az ösz-
szegben alacsony anyaghá-
nyad szerepel. Beruházási és 
fönnta r tás i munká ik a ter-
vek szer int a lakul tak, kü l -
ső megrendelők számára 
azonban több m u n k á t tud-
tak vállalni és teljesíteni, 
min t amennyi t terveztek. 
Építettek halastavat , kis hi-
dakat , végeztek alagcsöve-
zést, s részt vesznek példá-
ul a gázcsőépítési p rogram-
ban. Mindez nyereséget is 
hozott a konyhába, a terve-
zett, Í5 millió for in t helyett 
mintegy ,20 milliót. 

Jól is jö t t az igazgatóság-
nak a nyereség, hiszen ők 
is eszerint t u d j á k például 
dolgozóik fizetését javí tani . 
Tavaly 7 százalékkal t ud -
ták munkása ik á t lagbéré t 
emelni, s 6 százalékkal a l -
kalmazot ta ikét . Az idei év-
re 4,3 százalékos bérfej lesz-
tést tervezhettek, mer t az 
országban náluk a legma-
gasabb a termelékenység a 
vízügyi igazgatóságok kö-
zött. Remélik azonban, hogy 
meg t u d j á k fe je ln i ezt az 
összeget, mivel kapaci tása i -
kat szinte tel jes mér tékben 
s ikerül t 1933-ra lekötniük. 

Természetesen békeidőben 
is akad teendő sa já t házuk 
tá ján . Tavaly például befe-
jezték a Maros bal p a r t j á n 
a töltés megerősítését, meg-
kezdték az ú j téli kikötő 
medencéjének kiépítését és 
a szárazfér i csa tornarend-
szer rekonst rukciójá t . A 
nehezebb gazdasági helyzet 
következményei t természe-
tesen a vízügyi igazgatóság 
is megérzi. Lelassult pé ldá-
ul a téli kikötő építése, s a 
védművek fönn ta r t á sá r a 
rendelkezésre álló százmil-
lió for intból is kevesebbre 
fu t j a , min t korábban . A 
biztonsági követe lményeknek 
természetesen így is eleget 
tudnak tenn i — lévén ez 
alapvető követelmény —, 
legföl jebb az esz té t ikumra 
j u t kevesebb. Az is ered-
ménynek tekinthető, hogy 
a Csongrád és Békés me -
gyei vízrendezésre továbbra 
is a korábban megál lapí tot t 
összegek ál lnak rendelke-
zésre. 

Az idén tovább fo ly ta t -
ják a megkezdet t m u n k á k a t 
a Száraz-ér környékén és a 
téli kikötő építését, s eleget 
tesznek a kiiíső megrende-
lők igényeinek is. 

Közétkeztetés előnyben 
A Kisteleki Egység Áfész 

változat lan áron számolva az 
1981. évivel megegyező for -
ga lmat bonyolított le tavaly, 
összes árbevéte lük 618 mil -
lió for in t volt, mintegy 20— 
22 milliós nyereséggel zár-
ják az évet. Bischof József 
elnök szer int azért nem nö-
vekedet t a kereskedelmi 
forgalom, mer t a lakosság 
vásár lóere je is stagnál. Ellá-
tási probléma n e m v o l t A 
szövetkezet legfontosabb kö-
telezettségét. a kiegyensúlyo-
zott a lapel lá tás t teljesítette. 
Vonatkozik ez a működési 
terüle tén levő fa lvakra é6 az 
ál ta la kezelt 24 tanyai boltra. 

Néhány probléma adódot t 
azér t : egy részük országos 
gondok helybéli megje lené-
se, mások a szövetkezet té-
ves lépéseinek következmé-
nye. Kisteleket sem kerül te 
el a nyári mosóporkrízis. A 

Elegáns nők, táskával 
Elegáns nő aligha képzel-

hető el kézitáska nélkül. 
Már csak azér t sem, mer t 
a táska öltöztet. Harcedzett 
f é r j ek szerint viszont a r r a 
is jó. hogy háromszor annyi 
fölösleges cuccot zsúfo l janak 
bele, mint amennyi valójá-
ban belefér. A női táska 
fontos, sőt nélkülözhetet len 
kellék Feltalál ták, s azóta 
nem megy ki a divatból. 
Bár néha megpróbál ják kü-
lönféle szatyrokkal és sport-
táskákkal felváltani. A Sze-
gedi Bődíszmű Ipari Szövet-
kezet háromszáz dolgozója 
tu la jdonképpen azért nyu-
godt. mer t tud ják , hogy ter-
mékeik mindig vevőre fa-
lainak. 1982-ben 767 ezer 
táská juk kel t el. 

— Az elmúl évben 602 
ezer darab női táská t érté-
kesí te t tünk szocialista pia-
coa — m o n d j a Molnár Mi-

hályné a szövetkezet fő-
könyvelője. — A belföldi 
par tnerek 161 ezer táskát 
rendeltek, a tőkés • piacon 
pedig 4300 kel t el. 

— Kíváncsi lennék mely 
országokban népszerűek a 
Szegeden és Mindszenten 
gyártot t táskák ? 

— Az Egyesült Államok-
ban és Kanadában . Sajnos, a 
tavalyi esztendő tőkés expor t 
tekintetében nem sikerül t 
úgy. ahogyan terveztük. Eb-
ben valószínűleg közrejátsza-
nak. a recesszió körülményei . 

— Volt elég modell? 
— A mintázok e re jüke t 

megfeszítve dolgoztak, ö t le-
tekben sem volt hiány 

— Akkor? 
— Az elmúlt év végén itt 

já r t amerikai Klassic 
Aura cég képviselője. Elége-
det tnek mutatkozott.. Eddig 
8 ezer 300 darab táskáról 

tudunk, amelyik ú t ra kel 
m a j d a tengeren tú l ra . 

— I t thon? 
— A belföldi kereslet úgy 

érezzük csökken. Valószínű-
leg csak 100 ezer da rab tás-
kát t udunk értékesíteni. Vi-
szont növelni a k a r j u k a szo-
cialista országokba expor tá -
landó mennyiséget. 

— 1982-ben 111 millió volt 
az árbevéte lük . 

— Optimisták vagyunk. 
Er re az évre 125 milliót 
tervezünk. 

— Meglesz? 
— A szerződéskötések alap-

ján úgy lá t juk , igen. 
Amit még hal lot tam a fő-

könyvelőnőtől: j av í t j ák a 
termelékenységi mutatókat . 
Egyszerűsítik a gyártási 
műveleteket . A nagyobb ter-
melési ér téket úgy á l l í t ják 
elő, hogy három százalékkal 
fogy m a j d a létszám, 

különböző szénfa j tákhoz sem 
mindig lehetet t hozzájutni . 
Országosan kevesebb br ike t t 
és jó minőségű darabos szén 
á l l t rendelkezésre, m i n t 
amennyi re igény lett volna. 
A ' Kisteleki Áfész-nél tetéz-
te ezt, hogy a szövetkezet 
rosszul mér te föl a közüle-
tek igényeit. Hivatalokban, 
iskolákban á t té r tek az o l a j -
tüzelésről a széntüzelésre, 
igényeiket a lakosság rová-
sára tudták csak kielégíteni. 

Az élelmiszer-forgalom 
1981-hez képest 11 százalék-
kal nőtt. A korábbinál 3 szá-
zalékkal többet költöttek r u -
házati cikkekre, az előző év 
szint jén marad t a vegyes-
iparcikk-forgalom. Több mim 
6 százalékkal nagyobb a ven 
déglátó egységek bevétele, 
Ez a szám azér t f igyelemre 
méltó, mer t nem nőtt a 
szeszesital-fogyasztás, vi-
szont bővítették a közétkez-
tetést. Több fogyott a szesz-
mentes üdítő italokból is. 

Visszaesett viszont a föl-
vásárlás. Ennek oka. hogy a 
Zöldért olcsón és korlátozott 
mér tékben vásárolt föl á r u t 
a szövetkezettől, ugyanakkor 
a többcsatornás értékesítés 
adta lehetőségekkel sem si-
kerül t élni. Csaknem más-
félszeresére nőt t az ipari 
termelés: főként malacot és 
birkát vágtak, vadbőrfe lvá-
sárlásból és kikészítésből is 
tekintélyes jövedelmük szár-
mazot t , 

1983-ban 6.2 százalékos 
forgalomnövekedést tervez-
tek. Ez kissé merésznek tű-
nik, a kisteleki szövetkezet 
vezetői azonban úgy vélik: 
jó munkáva l elérhető, hogy 
a lakosság a kiegészítő gaz-
daságban szerzett nem cse-
kély jövedelmét is á szövet-
keze tnel költse el. 


